
velmi tvrdě narazí. Rozčarování takových párů bývá veliké a diví se, že 
to na sobě neviděli dřív.

Pro mnoho lidí je svatba jenom papír, bez kterého se 
údajně obejdou. Nebo snad neobejdou? A proč tedy?

Protože když nejsme manželé, je vzájemné sexuální soužití smr-
telným hříchem před Bohem. Ale navíc: páry, které se sexem počkají 
do manželství, jsou podle statistik v průměru 3× stabilnější, než jen 
soužití bez závazku. Manželský slib je pro nás významným psycholo-
gickým předělem. Když něco slíbíme, všichni velmi dobře víme, že to 
máme dodržovat. A také co přesně máme vlastně dodržet.

Věnujete se nejen manželství, ale i počítačům. Pa-
pež František vyzval k regulaci umělé inteligence 
(AI). Uvedl, že algoritmy nesmí nahradit lidské hod-
noty. Jak by AI mohla ohrožovat naše prožívání víry? 
A mohlo by ji nějak obohatit?

Nejsou to právě jednoduché otázky. AI je technologie, je to pra-
covní nástroj. Sice chytrý, ale nástroj. Dá se použít dobře i špatně, 
k dobru i ke zlu. Víru může AI obohatit i ohrozit. Hodně záleží na 
nás, jak tento nástroj použijeme. I kladívkem můžeme zatlouct hřebík 
nebo někoho záměrně zranit.

Říká se, že nejhloupější otázka je ta nevyřčená. Můžete 
položit našim čtenářům nějaké záludné proč, na které 
by mohli hledat odpověď?

Proč lidé nechtějí slyšet o Bohu, co myslíte? A jak to můžu změnit já?

Děkujeme za rozhovor.
Ptal se Zbyněk Pavienský
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racionální variantu pohledu na svět a na náš život. V podstatě nikdy 
jsem nepochyboval, že Bůh existuje. Druhá věc je naučit se Bohu 
důvěřovat, pochopit, že je nekonečně chytřejší než my a vůbec 
nic nám neříká zbytečně. A to se učím pořád. Je to jako ve hře 
Scrabble: každé Boží slovo se počítá. Tatínek mne učil modlitbu: 
Bože, děkuji ti za rozum, kterým tě můžeme poznávat, děkuji ti 
za srdce, kterým tě můžeme milovat. Takže rozum a srdce, obojí 
vede k Bohu, ruku v ruce.

Jste vystudovaný kybernetik a vedle toho píšete kníž-
ky a vyučujete o vztazích a křesťanském manželství. 
Jak to jde dohromady?

To jsou moje dvě velká témata. Jednak je to vztah vědy a víry, 
na toto téma také už mám pár přednášek na svém YouTube kanálu 
Martin Kvapilík, např. na CSM v Hradci Králové. I první knížka na-
zvaná prostě Proč? je právě o racionalitě křesťanské víry. A o vzta-
zích převážně mluvíme společně s manželkou, což jsme ale dělali už 
pro své kamarády a přátele při studiu na vysoké škole. Knížky jsem 
psal výslovně na objednávku našich dospívajících dětí. A jak jdou ta 
témata dohromady? Kdo věří v Boha, protože ví, že je to rozumné, 
ví také, že je dobré naslouchat a dodržovat Boží návody pro naše 
vztahy. Protože Bůh to s námi myslí lépe, než si sami dokážeme 
vymyslet. Bůh je chytřejší než my ve všem – ani naše vztahy nejsou 
pro našeho Stvořitele tak nové nebo tajemné jako pro nás.

Jaká je podle vás největší hodnota manželství?

Vzájemná pomoc na cestě k Bohu, ke svatosti a do nebe. 
O tom je láska – chtít dobro toho druhého.

Jaká je vaše odpověď na otázku z úvodu článku? 
Proč spolu před svatbou nebydlet?

Pokud spolu muž a žena chtějí bydlet, mají se nejdřív vzít. Ji-
nak hrozí, že spolu začnou i sexuálně žít, a to je před manželstvím 
veliký hřích před Bohem, to je smilstvo. A také to fakt není moc 
chytré pro lásku: v okamžiku, kdy spolu začnou spát, skončili na 
pár let s výběrem partnera. Sex přebije všechno, na chvíli všech-
ny odlišnosti povah „zalepí“ erotikou. Jenže ty růžové brýle jsou 
za pár měsíců či pár let pryč a potom na sebe ty odlišnosti povah 

Douglas Tompkins
Druhý den ráno mě místní rybář odvezl až k odbočce na vý-

chod. Srdečně se loučíme, ani nestihnu sundat batoh a už mi staví 
další auto. Typický bodrý strýc z Moravy, až na to, že jsem v Chile, 
mě odvezl až téměř k cíli mé cesty, což je Národní park Puma-
lin založený podnikatelem Douglasem Tompkinsem (1943–2015), 
majitelem firmy The North Face, vyrábějící sportovní oblečení. 
Tompkinsův příběh je velmi zajímavý. Velice rád lyžoval a lezl po 
horách. Ve svých dvaceti letech si půjčil pět tisíc dolarů a založil si 
malý obchůdek na horolezecké potřeby. Protože sám lezl, vyna-
lezl pro sebe a své kamarády nový typ stanu, který nepotřeboval 
střední podpůrnou tyč; dnes je tento typ stanů s ohebnými tyčemi 
naprostý standard. Z malého obchodníka se stal dolarový milionář. 

Mohl si užívat svých dobře nabytých peněz, ale Tompkins toužil 
po návratu k původním ideálům; všechny své firmy prodal a zís-
kané peníze investoval do zachování divoké krajiny a biologické 
rozmanitosti. Jeho prvním velkým ochranářským projektem bylo 
zakoupení rozsáhlého pralesa v Chile, kde vytvořil Park Pumalín.

Park Pumalín
Odpoledne se vydávám do parku. Jdu stezkou, která je bravurně 

zhotovena skoro celá z dřevěných schodů, bez nich by se v blátě, kte-
ré je všude okolo, nedalo nikam vyšplhat. Cesta vede kolem potoka, 
který je spíš kaskádou vodopádů. Všechno je nádherně zelené, plné 
kapradin, mechů a obřích listů baroty chilské, jejíž řapíky chutnají 
jako rebarbora. Džungli vévodí obří cypřiše vysoké okolo 60 m, více 
než tisíc let staré. Další den zamířím k jezírku v sedle hory Tronador 

a opět míjím 
kmeny obřích 
cypřišů. Kolem 
poskakuje mi-
niaturní jelínek 
pudu, pozoruji 
kolibříky sající 
nektar z květů 
fuchsií a užívám 
si krásu všu-
de kolem mě.

Plný dojmů 
se vracím do 
kempu a mám 
štěstí, že je 
tam zrovna 
pár, který se 
chystá odjet. 
V rekordním 
čase balím 
stan a od-
jíždím zpět 
do Chaitenu. 
Stezka čeká 
a já se těším, 
kam mě zave-
de příště.

Milý Martine, jaké proč bylo ve vašem životě nejdůle-
žitější?

Bylo a stále je: Proč žít?

Máte nějakou otázku, na kterou jste ještě nezískal od-
pověď?

Takových otázek je hrozně moc. Proč nemůžu být současně 
v Kroměříži i v Londýně? Proč nevidím ostřeji detaily na stromě 
vzdáleném kilometr? Proč nečteme pětkrát rychleji? Kdo má trochu 
fantazii, dokáže se ptát celé dny…

Jaká byla vaše cesta k víře? Ministroval jste jako kluk?

Ministroval jsem asi tak od druhé třídy. Ale ne moc. Potom jsem 
začal znovu až na vysoké škole. Je to škoda, ale to bylo tím, že mi 
to nikdo pořádně nevysvětlil. Měl jsem velkou trému a nerad jsem 
vystupoval někde před lidmi. Až později mi došlo, že moje obavy 
byly úplně zbytečné, Bůh mi dodal odvahu a také jsem se modlil za 
to, aby ze mne ta tréma spadla. A stalo se.

Moje cesta k víře byla docela jednoduchá – vděčím za ni přede-
vším svému tatínkovi, který mi ji od dětství líčil jako zřejmě jedinou 

Proč? Tyto otázky si nekladou pou-
ze malé děti, ale provázejí každého 
z nás celý život. Na některé z nich, 
jako třeba proč spolu před svatbou 
nebydlet a nespat, se pokusil odpo-
vědět kybernetik, teolog a spisova-
tel Martin Kvapilík.

Mgr. Ing. Martin Kvapilík, FEng. 

Studium: technická kybernetika VUT Brno, křesťan-
ská výchova CMTF UP Olomouc, architektura složi-
tých systémů MIT Cambridge. 
30 let manželství, 4 děti. 
Člen top managementu české strojírenské skupiny. 
Autor knih Proč?, Proč spolu před svatbou nebyd-
let a nespat?, 
Proč se stá-
vat jedním tě-
lem? 
Oblíbená 
kniha: Orto-
doxie, G. K. 
Chesterton. 
Oblíbený ci-
tát: Nic není 
tak zbytečné 
jako dělat 
dobře to, co 
by se nemělo 
dělat vůbec. 
Peter Drucker
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Ať žije rodeo!


